



Широкомасштабна збройна агресія РФ проти України Гібридні методи війни :

анотований бібліографічний список

Вип. 16 / 2026

01 – 10 липня

URL: <http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	26

Статті зі ЗМІ

1. **Борець А. У Польщі попередили, що РФ може використати напруженість між Варшавою та Києвом для провокацій** [Електронний ресурс] / Ангеліна Борець // Дзеркало тижня. – 2026. – 1 лип. — Електрон. дані. *Розглянуто заяви польського міністра-координатора спеціальних служб Томаша Семоняка щодо посилення російської інформаційної активності на тлі напруження у відносинах між Польщею та Україною. Проаналізовано можливі механізми впливу РФ через ботоферми та інформаційні операції, спрямовані на загострення суспільних настроїв і послаблення довіри між українцями та польським суспільством. Висвітлено також оцінки польських спецслужб щодо спроб використання українських біженців у Польщі в межах потенційних російських провокацій. Окреслено політичний контекст загострення двосторонніх відносин, пов'язаний із символічними рішеннями та взаємними реакціями офіційних сторін.* Текст: <https://zn.ua/ukr/POLITICS/u->

[polshchi-poperedili-shcho-rosija-mozhe-vikoristati-napruzhenist-mizh-varshavoju-ta-kijevom-dlja-provokatsij.html](https://focus.ua/uk/politics/760070-mirni-peregovori-putin-mozhe-pogoditis-na-zavershennya-viyni-detali)

2. **Бурдейна О. "Видно кінець війни": озвучили чотири сценарії, які переконують Путіна підписати мир, — FT** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2026. – 7 лип. — Електрон. дані. *На думку оглядача "The Financial Times" Г. Рахмана, російський диктатор В. Путін опинився у ситуації, коли може діяти за чотирма різними сценаріями, але усі вони мають поганий кінець і розташовані у діапазоні від "м'ясних штурмів" на фронті до гібридного вторгнення у країну Європи. Оглядач зауважив, що на сьогодні не бачить варіанта, щоб В. Путін вже зараз змирився з поразкою, але він має не так багато сценаріїв, щоб протриматись ще трошки й в підсумку все ж програти. Розглянуто, чому В. Путін погодиться на мирні переговори і при цьому навіть зменшить максималістські вимоги.* Текст: <https://focus.ua/uk/politics/760070-mirni-peregovori-putin-mozhe-pogoditis-na-zavershennya-viyni-detali>

3. **Бурдейна О. Відрізали Крим і не тільки: ISW назвали наслідки ударів України по НПЗ РФ** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2026. – 9 лип. — Електрон. дані. *Як повідомили аналітики на порталі Інституту вивчення війни (ISW), Україна налагодила далекобійні удари по НПЗ РФ і удари середньої дальності на підступах до Криму, і це показало нездатність РФ захистити підконтрольну територію. Кремль дійшов до того, що возить пальне танкерами, а мілітарні блогери обурені, чому не працює російська протиповітряна оборона (ППО). Зазначено, що українські удари продовжують погіршувати промисловий потенціал РФ та її потужності з переробки нафти.* Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/760308-udari-po-npz-rf-ukrajina-vidshukala-vrazlie-misce-rf-detali>

4. **Бурдейна О. ЗС РФ знищили 200 АЗС за місяць: яка загроза для тилу за 1000 км від фронту, — експерт (відео)** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2026. – 9 лип. — Електрон. дані. *Зазначено, що протягом останнього місяця ЗС РФ підірвали 200 із*

5000 автозаправних станцій України. При цьому влучання відбуваються не лише на прифронтовій території, а навіть в тилкових регіонах. Розглянуто, що відбувається з мережею АЗС, які стали ціллю для російських ударів. За словами експертів, проблеми з дефіцитом пального можуть з'явитись вже через пів року, якщо РФ битиме у цьому ж темпі або посилить удари. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/760310-udari-po-azs-rosiyani-znishchili-4-usih-zappravok-ukrajini-video>

5. **Бурдейна О. СБС підірвали ще 14 танкерів РФ у Азовському морі: є новий рекорд** [Електронний ресурс] / Олена Бурдейна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2026. – 9 лип. — Електрон. дані. Повідомлено, що Сили безпілотних систем (СБС) уразили нові 14 кораблів РФ, які везли пальне в окупований Крим. На інформаційному табло СБС — рекордні показники: лише за дев'ять днів липня уразили у півтора раза більше російських кораблів, ніж із моменту створення підрозділу влітку 2025 р. Розглянуто, які наслідки втрати такої кількості суден для окупаційної адміністрації Кримського півострова. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/760326-udari-po-tankera-rf-sbs-vluchili-po-14-korabliv-z-palnim-detali>

6. **Вадим Галайчук: Приєднання України до механізму раннього обміну інформацією у разі радіаційної аварії (ECURIE) допоможе ефективніше протистояти ядерному тероризму з боку рф** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2026. – 1 лип. [№ 630]. – Електрон. дані. Як розповів член фракції «Слуга Народу», перший заступник голови парламентського Комітету з питань інтеграції України до Європейського Союзу (ЄС) Вадим Галайчук, рекомендований Комітетом до ухвалення законопроект № 0377 щодо приєднання України до механізму раннього обміну інформацією у разі радіаційної аварії (ECURIE) є особливо актуальним через ядерний тероризм, до якого вдається РФ. За його словами, угода допоможе краще скоординувати роботу щодо обміну інформацією з нашими іноземними партнерами, яким РФ теж створює ядерні загрози своїми діями. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/391812>

7. **Гірак Г. Вікно можливостей: як Україні скористатися шансом, адже він не вічний** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 3 лип. — Електрон. дані. *Наведено коментарі міністра оборони України Михайла Федорова, заступниці генсека НАТО Радмили Шекеринської, канцлера Німеччини Фрідріха Мерца, експрезидента Польщі Александра Квасневського та інших про те, що Україні вдалося переломити хід війни з РФ, створивши вікно можливостей, тож вона має якнайефективніше ним скористатись; а РФ слід уже розпочати переговори - хоча б для заморозки лінії фронту. Військові аналітики видання «The Sun» зазначили, що системні удари ЗСУ по нафтогазовій інфраструктурі країни-агресора здатні повністю паралізувати кремлівську воєнну машину. А видання «Newsweek» вважає, що Крим стає для Путіна пасткою: символічним, щоб від нього відмовитися, вразливим, щоб використовувати його як раніше, і дорогим, щоб нормалізувати ситуацію. Екс-командувач Армії США в Європі Бен Годжес переконаний: стратегічна ініціатива повністю перейшла до України. Проте для повного розвалу російської військової машини до кінця року необхідні три ключові умови: здатність України стабільно підтримувати та нарощувати нинішні темпи далекобійних ударів; безперервна та масштабна технологічна підтримка цього процесу з боку західних партнерів; нездатність РФ знайти ефективну протидію та захистити свої тилові об'єкти від українських дронів.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4891100-vikno-mozhlyvostei-yak-ukraini-skorystatysia-shansom-adzhe-vin-ne-vichnyi>

8. **Дуніна А. Азовське море стало новим фронтом: як удари по танкерах РФ змінюють правила війни** [Електронний ресурс] / Алла Дуніна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2026. – 10 лип. — Електрон. дані. *Зазначено, що українські дрони завдали рекордного удару по російській морській логістиці — 35 суден "тіньового флоту" знищено за 96 годин, дефіцит палива зростає, Крим на межі колапсу. Однак експерти попереджають: це не кінець. Високі ціни на нафту, індійський бензин та інформаційний вакуум у Кремлі роблять*

ситуацію набагато складнішою, ніж здається. Розглянуто, що чекає на РФ взимку і чому атаки на танкери не вирішують головну проблему. Текст: <https://focus.ua/uk/eksklyuzivnyy/760520-udari-zsu-po-tankeram-rf-v-azovskomu-mori-yak-ataki-na-tinoviy-flot-vplinut-na-rf>

9. **Здоровило Т. Засекречена співпраця: Піднебесна надає рф високотехнологічну зброю для випробовування в Україні** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2026. – 9 лип. – Електрон. дані. *Йдеться про спільне розслідування видань "Der Spiegel", "The Insider" та "Le Monde", у результаті якого виявлено факти таємної співпраці РФ і Китаю у військовій сфері. Встановлено, що у 2023 р. Китай запропонував РФ низку власних технологічних розробок у сфері баражуючих боєприпасів, протиповітряної та протиракетної оборони, штучного інтелекту (ШІ), а РФ випробовувала ці технології в Україні в умовах реальних бойових дій і ділилася з Китаєм результатами випробувань. Окрім того, у розпорядженні видань опинилися документи Китайсько-російського форуму з військово-технічного співробітництва, в рамках якого проводилися зустрічі, що ніколи не афішувалися. Зазначено, що одним із ключових напрямів спільної програми РФ та Китаю є створення системи протиповітряної та протиракетної оборони нового покоління, яка має перехоплювати балістичні, маневруючі та гіперзвукові ракети на завершальному етапі польоту.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/194588/>

10. **Знає І. Російська атака пошкодила київський зоопарк: постраждали тварини та зимовий сад** [Електронний ресурс] / Ірина Знає // Дзеркало тижня. – 2026. – 2 лип. — Електрон. дані. *Йдеться про наслідки масованої російської повітряної атаки на Київ у ніч на 02.07.2026 для об'єктів природоохоронної та культурно-просвітницької інфраструктури. Описано пошкодження, завдані Київському зоопарку внаслідок вибухової хвилі, зокрема будівлям відділів приматів і птахів, акватераріуму, зимовому саду та іншим об'єктам комплексу. Проаналізовано вплив атаки на тварин, які зазнали травм від уламків скла та конструкцій, а також заходи, вжиті працівниками*

закладу для надання їм необхідної допомоги. Наголошено на важливості оперативної ліквідації наслідків обстрілів для забезпечення безпеки тварин і відновлення функціонування установи. Зроблено висновок, що російські атаки створюють додаткові загрози не лише для населення та критичної інфраструктури, а й для природоохоронних об'єктів, тваринного світу та екологічної безпеки України. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/rosijska-ataka-poshkodila-kijivskij-zoopark-postrazhdali-tvarini-ta-zimovij-sad.html>

11. Катеринич П. Троянський кінь «м'якої сили»: як за фасадом мовних курсів і стипендій ховаються іноземні розвідки (та чи можна це контролювати) [Електронний ресурс] / Петро Катеринич // Дзеркало тижня. – 2026. – 2 лип. — Електрон. дані. Досліджено феномен «м'якої сили» як інструменту зовнішньополітичного впливу держав через культуру, освіту, мовні програми та гуманітарні ініціативи. Проаналізовано діяльність культурно-освітніх інституцій таких країн, як РФ, Угорщина, Китай, Туреччина та Польща, а також розглянуто особливості їхньої присутності в Україні. Визначено критерії розмежування легітимної культурної дипломатії та прихованих механізмів політичного впливу. Особливу увагу приділено російській моделі використання культурних і гуманітарних інструментів для просування державних інтересів та формування лояльності за кордоном. Проаналізовано ризики, пов'язані з функціонуванням паралельних освітніх, культурних і громадських структур, які можуть створювати сприятливе середовище для реалізації іноземного впливу. Окреслено сучасний стан української політики у сфері протидії зовнішньому впливу та розвитку власної культурної дипломатії. Наголошено на необхідності підвищення прозорості фінансування іноземних культурних й освітніх проєктів, удосконалення механізмів моніторингу та зміцнення спроможності України до просування власної культури й національних інтересів у міжнародному просторі. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/trojanskij-kin-mjakoji-sili-jak-za-fasadom-movnikh-kursiv-i-stipendij-khovajutsja-inozemni-rozvidki-ta-chi-mozhna-tse-kontroljuvati.html>

12. **Катишев К. Генштаб: На фронті новий найгарячіший напрямок** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 2 лип. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на 16:00 1590-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що від початку доби російські загарбники здійснили 85 атак на позиції української армії. Найбільш активно ворог атакував на Слов'янському напрямку, де українські захисники зупинили 22 штурми армії РФ. На Покровському та Гуляйпільському напрямках зафіксовано по 19 атак ворога, на Південно-Слобожанському – 11.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4891113-henshtab-na-fronti-novyi-naihariachishyi-napriamok>

13. **Катишев К. Генштаб: Росія концентрує атаки на трьох напрямках** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 6 лип. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на 16:00 1594-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що від початку доби зафіксовано 69 бойових зіткнень. На Покровському та Костянтинівському напрямках українські захисники зупинили по 17 атак армії РФ, на Слов'янському – 14, на Гуляйпільському – 6. На Куп'янському, Краматорському, Оріхівському та Придніпровському напрямках наступальних дій противника на вказаний час не зафіксовано.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4892079-henshtab-rosiia-kontsentruie-ataky-na-trokh-napriamkakh>

14. **Катишев К. Названо кількість уражених цілей в РФ за пів року** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 10 лип. — Електрон. дані. *Як повідомив Головнокомандувач ЗСУ генерал Олександр Сирський у Телеграм, за шість місяців 2026 р. засобами Deep Strike уражено 697 цілей на території РФ. Прямі та непрямі економічні збитки, завдані ворогу, оцінюються щонайменше в 6,1 млрд доларів. За*

словами Головнокомандувача, кампанія *Middle Strike* також демонструє високу ефективність: за вказаний період уражено 7028 об'єктів противника. Крім того, за підсумками першого півріччя артилерія Сил оборони виконала понад 456 тис. вогневих завдань, ракетні війська завдали понад 1140 ударів, авіація Повітряних сил – понад 1100, а підрозділи підтримки – близько 1400 ударів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4893168-nazvano-killist-urazhenykh-tsilei-v-rf-za-piv-roku>

15. **Катишев К. Уражено три пункти управління армії РФ – Генштаб** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 4 лип. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1592-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1591-шу, добу зафіксовано 268 бойових зіткнень. На Костянтинівському напрямку українські захисники зупинили 27 атак армії РФ, на Слов'янському – 26, на Покровському – 22. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили три пункти управління, дев'ять районів зосередження живої сили, шість артилерійських засобів і п'ять пунктів управління БпЛА противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4891583-urazhenno-try-punkty-upravlinnia-armii-rf-henshtab>

16. **Конюченко А. Удар "Фламінго" по заводу "Титан-Барикади": з'явилися супутникові фото наслідків** [Електронний ресурс] / Анна Конюченко // Дзеркало тижня. – 2026. – 1 лип. — Електрон. дані. Розглянуто інформацію про удар українських ракет FP-5 «Фламінго» по військовому підприємству «Титан-Барикади» у Волгограді. Проаналізовано дані супутникових знімків щодо наслідків ураження об'єкта та масштабу пошкоджень. Вказано, що на підприємстві виготовлялися елементи пускових установок для російських ракетних комплексів «Тополь-М», «Ярс» та «Іскандер-М». Окреслено його належність до структури оборонно-промислових підприємств РФ, пов'язаних із «Роскосмосом» та «Московським

інститутом теплотехніки». Текст: <https://zn.ua/ukr/war/udar-flaminho-po-zavodu-titan-barikadi-zjavilisja-suputnikovi-foto-naslidkiv-.html>

17. **Кравченко А. Мета — розкол між Україною і Польщею: ФСБ РФ готує спецоперацію** [Електронний ресурс] / Артем Кравченко // Fakty.ua : [вебсайт]. — 2026. — 4 лип. — Електрон. дані. *Зазначено, що в РФ назначили директора ФСБ О. Бортнікова відповідати за інформаційні операції, які націлені на розкол між Польщею та Україною. Як повідомив керівник Центру протидії дезінформації (ЦПД) О. Коваленко, в російській спецслужбі на 5 липня планують оприлюднити сфальсифіковані документи щодо подій Другої світової війни, а саме — Волинської трагедії, а російські державні медіа мають розповсюдити цю інформацію. Вказано, що Волинська трагедія (у польській історіографії — Волинська різанина) — це період обопільних етнічних чисток українського та польського населення, що відбувалися у 1943 – 1944 рр. під час Другої світової війни на території Волині та Східної Галичини. Ця сторінка історії залишається однією з найбільш чітких у відносинах між двома народами, вимагаючи подальшого дослідження, ексгумацій та взаємного прощення.* Текст: <https://fakty.ua/474644-cel-raskol-mezhdu-ukrainoj-i-polshej-fsb-rf-gotovit-specoperaciyu>

18. **Краснолуцька О. Чому обстріли Києва стають дуже небезпечними** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2026. — 2 лип. — Електрон. дані. *Йдеться про наймасштабніший за час повномасштабної війни обстріл Києва 02.07.2026, внаслідок якого більше 20 людей загинули, а кількість поранених сягнула 86. Як зазначають аналітики видання «Defense Express», ворог оновив тактику масованих комбінованих ударів по українській столиці та ввів певний двотижневий цикл, необхідний для підготовки таких атак. Акцентовано на низькому відсотку збиття саме балістичних ракет під час цієї атаки — 16,7 %. Причиною цього аналітики вважають брак ракет до ЗРК «Patriot», який уже став критичним. Виокремлено три ключові особливості обстрілу столиці: масове застосування реактивних дронів у безпрецедентній*

кількості; поєднання ракет «С-400» із балістичними «Іскандерами» в одному залі; синхронна атака гіперзвуковими ракетами «Циркон» одночасно з пусками балістичних «Іскандерів» у середині основної хвилі обстрілу. Саме тому, за твердженням військових, ефективно протидіяти таким атакам украй складно. Текст: <https://ua.korrespondent.net/kyiv/4891045-chomu-obstrily-kyieva-stauit-duzhe-nebezpechnymy>

19. **Куюн С. Атаки на АЗС: Росія б'є вже за 200 км від лінії фронту** [Електронний ресурс] / Сергій Куюн // Дзеркало тижня. – 2026. – 3 лип. — Електрон. дані. *Вивчено вплив російських атак на паливну інфраструктуру України та проаналізовано нові загрози для забезпечення населення й економіки нафтопродуктами. Висвітлено тенденцію до системних ударів по автозаправних станціях у прифронтових і віддалених від лінії фронту регіонах, що призводить до пошкодження або зупинення роботи об'єктів паливної інфраструктури. Розглянуто основні засоби захисту автозаправних комплексів від атак безпілотних літальних апаратів, а також проблеми забезпечення належного рівня безпеки персоналу й клієнтів. Проаналізовано ризики, пов'язані зі створенням мінімальних запасів нафти і нафтопродуктів в умовах війни, та перспективи розвитку підземного зберігання пального. Окреслено труднощі логістичного забезпечення прифронтових територій, зокрема через загрози для бензовозів і обмеження використання пересувних автозаправних станцій. Зроблено висновок про необхідність посилення захисту паливної інфраструктури та координації дій держави, бізнесу й військових структур для забезпечення енергетичної стійкості країни в умовах воєнних загроз.* Текст: <https://zn.ua/ukr/energetics/ataki-na-azs-rosija-bje-vzhe-za-200-km-vid-liniji-frontu.html>

20. **Лебедина О. У Росії заочно заарештували гумориста Семена Слепакова** [Електронний ресурс] / Оксана Лебедина // Дзеркало тижня. – 2026. – 10 лип. — Електрон. дані. *Йдеться про кримінальне переслідування російського гумориста та продюсера Семена Слепакова після внесення його*

до реєстру «іноземних агентів» у РФ. Висвітлено обставини завершення досудового розслідування, заочного висунення обвинувачення та обрання запобіжного заходу у вигляді тримання під вартою. Розглянуто підстави кримінального провадження, пов'язаного з нібито невиконанням вимог російського законодавства щодо осіб, визнаних «іноземними агентами». Зазначено, що раніше артиста неодноразово притягували до адміністративної відповідальності за порушення норм, які регулюють діяльність осіб із таким статусом. Текст: <https://zn.ua/ukr/WORLD/u-rosiji-zaочно-zaareshtuvali-humorista-semena-sljepakova.html>

21. **Липчанський М. Російський наступ став найповільнішим серед усіх воєн – CSIS** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 2 лип. — Електрон. дані. Наведено тези дослідження «Російська кров і скарби: Зростаючі витрати путінської війни», опублікованого 01.07.2026 аналітиками Центру стратегічних і міжнародних досліджень (CSIS), в якому проаналізовано бойові втрати РФ, низьку ефективність наступу її армії, скорочення територіального контролю РФ в Україні, а також успішність української кампанії з повітряного перехоплення, де масово використовуються безпілотники та ракети. Вказано, що РФ остаточно втратила військову ініціативу в Україні, а ціна війни для режиму російського диктатора В. Путіна продовжує зростати. З початку повномасштабного вторгнення у лютому 2022 р. до червня 2026 р. збройні сили РФ зазнали приблизно 1,4 млн бойових втрат (убитими, пораненими та зниклими безвісти), з яких від 400 тис. до 450 тис. – безповоротні втрати (загиблі). Наголошено на безпрецедентності цих втрат у порівнянні із загальними втратами всіх війн США після Другої світової та сукупними втратами СРСР і РФ за цей же період. Зазначено, що співвідношення втрат між РФ та Україною, яке більшу частину війни трималося на рівні 2:1 або 3:1, у 2026 р. зросло до 8:1 на користь України. За оцінками, понад 90 % російських втрат у так званих «зонах ураження» є наслідком роботи безпілотників, а не стрілецьких боїв. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/worldabus/4890939-rosiiskyi-nastup-stav-naipovilnishym-sered-usikh-voien-CSIS>

22. **Лиса А. Генштаб оприлюднив карту боїв** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 7 лип. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1595-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1594-ту, добу зафіксовано 255 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 36 атак армії РФ, на Костянтинівському – 34, на Лиманському та Слов'янському – по 24. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили п'ять районів зосередження живої сили та вісім пунктів управління БпЛА противника.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4892213-henshtab-opryluidnyv-kartu-boiv>

23. **Лиса А. У Путіна змінили формулювання щодо війни** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 5 лип. — Електрон. дані. *Вказано, що понад чотири роки російська влада називала агресію проти України «спеціальною військовою операцією» (СВО), тоді як за використання слова «війна» переслідувала в кримінальному порядку. Втім нещодавно на тлі посилення ударів по російській інфраструктурі та внутрішніх проблем із паливом і електропостачанням пресекретар Путіна обрав інше формулювання. За його словами, те, що починалося як СВО наразі триває як війна, тому що за Києвом стоїть «і Берлін, і Париж, і Гаага, і Осло, і, на жаль, Вашингтон» і їхні супутники допомагають Києву цілитися, наводити іноземне озброєння на російські цілі тощо.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4891813-u-putina-zminyly-formuluivannia-schodo-viiny>

24. **Лиса А. Удари вглиб Росії зросли на 1150 %** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 3 лип. — Електрон. дані. *Як зазначено на сторінці Сил безпілотних систем (СБС) у Facebook, у червні підрозділи ЗСУ суттєво збільшили інтенсивність ударів у глибокому*

тилу РФ. Загалом за місяць виконано понад 8,5 тис. бойових місій різного радіуса дії, тоді як кількість уражень в оперативній і стратегічній глибині противника зросла на 1150 % від початку року. Пріоритетними цілями залишаються підприємства ВПК, об'єкти паливно-енергетичного комплексу, логістична інфраструктура, склади пального та боєприпасів, військова техніка, пункти управління, а також жива сила противника. Окремим напрямком системної роботи залишається тимчасово окупований Крим.

Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4891399-udary-vhlyb-rosii-zrosly-na-1150>

25. **Літвин І. Генштаб оновив дані про ситуацію на фронті** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 5 лип. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1593-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1592-гу, добу зафіксовано 295 бойових зіткнень. На Гуляйпільському напрямку українські захисники зупинили 38 атак армії РФ, на Покровському – 31, на Слов'янському – 25. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили сім пунктів управління та шість районів зосередження живої сили противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4891747-henshtab-onovyv-dani-pro-sytuatsiui-na-fronti>

26. **Літонінський В. Гібридна загроза: РФ готує провокації проти Польщі** [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 9 лип. — Електрон. дані. Вказано, що останнім часом польські та західні посадовці дедалі частіше попереджають про суттєве зростання ризику російських провокацій на східному фланзі НАТО, основною ціллю яких може стати Польща, а метою — перевірка рішучості Альянсу та тиск на союзників задля припинення підтримки України. Зауважено, що США вже попереджали польську сторону про те, що РФ може спробувати «випробувати НАТО» за допомогою гібридного нападу. Міністерство

закордонних справ Польщі деталізувало можливі форми російських гібридних дій та попередило про нові провокації. Йдеться про: кібератаки на державні системи; збір інформації про об'єкти критичної інфраструктури за допомогою суден «тіньового флоту»; диверсії на залізницях і підпали; атаки із застосуванням безпілотників тощо. За даними розвідки, РФ розглядає можливість гібридних атак не тільки проти Польщі, а і проти країн Балтії. Резюмовано, що головна мета цих зусиль Москви – змусити країни НАТО припинити підтримку України в її протистоянні російській агресії. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4893046-hibrydna-zahroza-rf-hotuie-provokatsii-proty-polschi>

27. **Літонінський В. Ігнор перемовин. Путін готує мобілізацію?** [Електронний ресурс] / Валерій Літонінський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 9 лип. — Електрон. дані. Вказано, що попри численні заяви міжнародних медіа та дипломатів про можливе наближення завершення війни, реальні наміри Кремля залишаються максимально агресивними. В. Путін не налаштований на конструктивний діалог і готується до нового витка конфлікту, ключовою метою якого є остаточне захоплення Донбасу. Водночас Київ та його союзники вибудовують стратегію примусу Москви до справжніх, а не ультимативних перемовин. Наведено коментарі першого заступника керівника Офісу Президента України (ОПУ) Сергія Кислиці щодо переговорів, які вже відбулись між Україною та РФ і перспектив перемовин, а також – щодо зустрічі президентів України та США В. Зеленського та Д. Трампа 8 липня в Анкарі, яку названо однією «з найкращих». За оцінкою Президента Чехії Петра Павела, Україна має «вікно можливостей» протягом двох місяців, щоб відновити мирні переговори з РФ, інакше існує ризик ескалації. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4893043-ihnor-peremovyn-putin-hotuie-mobilizatsiui>

28. **Нормалізація участі росії у міжнародному спортивному русі — Комітет з питань молоді і спорту засудив рішення МОК** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2026.

– 8 лип. [№ 634]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань молоді і спорту виступив із заявою, в якій рішуче засудив рішення Виконавчої ради Міжнародного олімпійського комітету (МОК) про тимчасове скасування призупинення членства Олімпійського комітету РФ (ОКР) у МОК, запровадженого 12.10.2023. Зауважено, що це рішення ухвалене у той час, коли РФ продовжує щоденні масовані ракетні та дроніві атаки проти України, вбиваючи мирних громадян, руйнуючи міста, спортивну інфраструктуру та позбавляючи українських спортсменів права на безпечне життя і тренування. Поки Україна оплакує загиблих після чергових терористичних ударів, МОК робить крок назустріч державі-агресору.* Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/391882>

29. **Олександр Мережко: На російські воєнні злочини треба активно відповідати, використовуючи як воєнні засоби, так і правові механізми** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2026. – 3 лип. [№ 632]. – Електрон. дані. *Як заявив член фракції «Слуга Народу», голова парламентського Комітету з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександр Мережко, масований російський удар у ніч на 2 червня – це черговий варварський воєнний злочин проти цивільного населення. Політик наголосив, що на такі дії необхідно активно відповідати, використовуючи як воєнні засоби, відповідно до Статуту ООН, так і наявні міжнародні правові та національні правові механізми. Зокрема, на його думку, весь цивілізований світ має прискорити створення Міжнародного Спеціального трибуналу щодо злочину агресії проти України.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/391849>

30. **ПАЧЕС закликає до посилення санкційного тиску на росію за злочини, вчинені під час збройної агресії проти України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2026. – 7 лип. [№ 633]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Парламентська Асамблея Чорноморського економічного співробітництва (ПАЧЕС) на 67-ій*

пленарній сесії в Грузії ухвалила декларацію, яка рішуче засуджує російську агресію проти України та наслідки цієї агресії для культурної спадщини, цивільного населення та безпеки Чорноморського регіону. Наголошено, що декларація засуджує російський ракетний і дронний удар по Києво-Печерській лаврі як грубе порушення міжнародного гуманітарного права та як складову системної політики РФ зі знищення культурної й релігійної ідентичності України. У документі підкреслено, що атаки на культурну спадщину, енергетичну інфраструктуру нашої держави, а також депортація українських дітей, незаконне вивезення культурних цінностей і підлив міжнародного правосуддя є взаємопов'язаними елементами системи міжнародних злочинів. ПАЧЕС закликала до посилення санкційного тиску щодо РФ та запобігання обходу міжнародних обмежень, а також вимагає від РФ припинити агресію, вивести війська з території України, повернути депортованих дітей і виконати свої міжнародно-правові зобов'язання. Українська парламентська делегація висловила вдячність державам-членам ПАЧЕС за ухвалення декларації та позицію щодо рішучого засудження дій РФ, що є підтвердженням відданості захисту культурної спадщини, міжнародного гуманітарного права й принципів міжнародного правопорядку.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/391865>

31. **Пластун О. Дефолти, дефіцит, друк грошей. Підсумки червня для економіки РФ** [Електронний ресурс] / Олексій Пластун // Дзеркало тижня. – 2026. – 2 лип. — Електрон. дані. Досліджено сучасний стан економіки РФ в умовах тривалої війни, міжнародних санкцій та внутрішніх структурних дисбалансів. Вказано на скорочення промислового виробництва, зниження інвестиційної активності, зростання бюджетного дефіциту, проблеми нафтогазового сектора та наслідки паливної кризи. Висвітлено вплив санкційної політики, обмежень щодо експорту енергоносіїв, ураження об'єктів паливно-енергетичної інфраструктури та розширення тіньового сектора економіки. Окрему увагу приділено механізмам фінансування бюджетного дефіциту через нарощування державного боргу та емісійну

підтримку банківської системи. Зроблено висновок про посилення макроекономічних ризиків, поглиблення фінансових диспропорцій і зростання загроз для економічної стійкості РФ у середньостроковій перспективі. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/defolti-defitsit-druk-hroshej-pidsumki-cheravnja-dlja-ekonomiki-rf.html>

32. **Понад 3 тисячі справ: ДБР розкрило масштаби розслідувань під час війни** [Електронний ресурс] // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 7 лип. — Електрон. дані. Вказано, що від початку вторгнення РФ у провадженні Державного бюро розслідувань перебувають 3054 кримінальні справи. Найбільше з них стосуються державної зради – 2018 проваджень; ще 818 справ відкрили через можливу колаборацію з окупантами, 54 – за фактами допомоги державі-агресору. У межах цих розслідувань 1727 людям уже оголосили про підозру, 533 підозрюваних оголосили в розшук. Ще понад 1300 осіб перевіряють на можливу причетність до таких злочинів. До суду передали 1549 обвинувальних актів. Як наголосили у ДБР, розслідування тривають у всіх регіонах – від тимчасово окупованих територій (ТОТ) до прифронтових і звільнених громад. Слідчі збирають докази навіть у випадках, коли підозрювані втекли за кордон або переховуються. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4892297-ponad-3-tysiachi-sprav-dbr-rozkrylo-masshtaby-rozsliduvan-pid-chas-viiny>

33. **росія вбиває українців уві сні: реакція на черговий кривавий терор окупантів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2026. – 7 лип. [№ 633]. – Електрон. дані. Повідомлено, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук і Заступниця Голови ВР України Олена Кондратюк висловили співчуття родинам загиблих і закликали до посилення захисту неба та невідвортної відповідальності агресора. Наголошено, що Київ знову пережив ніч, коли РФ вдарила по житлових будинках і людях, які спали у своїх домівках. По Україні ворог випустив десятки ракет, зокрема балістичних, і сотні ударних дронів. Станом на ранок відомо щонайменше про 11 загиблих і

десятки поранених. Українські політики зазначили, що ця ніч вкотре підтвердила, що РФ свідомо веде війну проти цивільного населення. Україна потребує рішень, здатних закрити наше небо від балістики, посилити протиповітряну оборону (ППО) й позбавити агресора можливості продовжувати терор. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/391860>

34. **Росія змінила тактику ударів "Шахедами"** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2026. – 6 лип. – Електрон. дані. *Йдеться про зміну тактики застосування російськими військами безпілотників «Shahed», використовуючи реактивні модифікації для ударів по тилових районах України та переходячи від масованих атак до вибіркового ураження цілей. За оцінкою радника міністра оборони України та фахівця з радіотехнологій Сергія Бескрестнова, відомого під позивним "Флеш", бензинові «Shahed» стали менш ефективними для атак у глибокому тилу, оскільки українські сили збивають 92 - 96 % таких дронів. Фахівець зазначив, що російські війська дедалі частіше обирають конкретні цілі, проводять багаторівневу розвідку, аналізують роботу українських засобів радіоелектронної боротьби, радарів і протиповітряної оборони, визначають маршрути в обхід перехоплювачів та прокладають їх на різних висотах і швидкостях. Також, за його словами, противник застосовує модифікацію Shahed «Сікер», оснащену функцією автоматичного захоплення цілей.* Текст: https://gazeta.ua/articles/life/_rosiya-zminila-taktiku-udariv-sahedami/1254036

35. **США допомагають Україні завдавати ударів по російських НПЗ** [Електронний ресурс] // Високий замок. – 2026. – 6 лип. – Електрон. дані. *Зазначено, що американська розвідка допомагає Україні планувати удари по російській енергетичній інфраструктурі. Зокрема США надають розвідувальні дані для прокладання маршрутів далекобійних безпілотників і визначення шляхів обходу російської протиповітряної оборони (ППО), а також інформацію для оцінки вразливостей російських енергетичних і військово-промислових об'єктів. Українські посадовці називають цю співпрацю одним із ключових чинників, що дозволив масштабувати дроніві*

операції. Вказано, що від початку 2026 р. по таких об'єктах завдали щонайменше 194 ударів — це в 11 разів більше, ніж за аналогічний період минулого року. Наслідком атак стали дефіцит пального та обмеження продажу бензину в окремих регіонах РФ, де також фіксують черги на автозаправних станціях. Текст: <https://wz.lviv.ua/news/554844-ssha-dopomahaiut-ukraini-zavdavaty-udariv-po-rosiiskiykh-npz>

36. **Троценко Л. Генштаб назвав найбільш запеклі ділянки фронту** [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2026. — 10 лип. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1598-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1597-му, добу зафіксовано 283 бойові зіткнення. На Костянтинівському напрямку українські захисники зупинили 33 штурми армії РФ, на Слов'янському — 30, на Гуляйпільському — 22. Авіація, ракетні війська й артилерія завдали ударів по шести місцях скупчення живої сили противника, шести командних пунктах і ще одному важливому об'єкту ворога. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4893127-henshtab-nazvav-naibilsh-zapekli-dilianky-frontu>

37. **Троценко Л. Генштаб оновив карту бойових дій на фронті** [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2026. — 9 лип. — Електрон. дані. Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1597-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1596-ту, добу зафіксовано 268 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 38 штурмів армії РФ, на Гуляйпільському — 30, на Костянтинівському — 29. Ворог завдав двох ракетних ударів із застосуванням шести ракет; 87 авіаційних ударів, під час яких скинув 295 керованих авіабомб (КАБ); застосував 9705 дронів-камікадзе; здійснив 3054 обстріли населених пунктів

і позицій наших військ, зокрема 49 - із реактивних систем залпового вогню (РСЗВ). Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4892792-henshtab-onovyv-kartu-boiovykh-dii-na-fronti>

38. **Троценко Л. ГШ: У напрямку Покровська ЗСУ зупинили 51 штурм РФ** [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 8 лип. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1596-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1595-ту, добу зафіксовано 271 бойове зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 51 атаку армії РФ, на Слов'янському – 27, на Гуляйпільському – 24. Ворог завдав одного ракетного удару; здійснив 90 авіаційних ударів, скинувши 272 керовані авіабомби (КАБ); застосував 10 063 дрони-камікадзе; здійснив 3065 обстрілів населених пунктів і позицій наших військ, зокрема 42 - із реактивних систем залпового вогню (РСЗВ).* Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4892508-hsh-u-napriamku-pokrovska-zsu-zupynyly-51-shturm-rf>

39. **Троценко Л. ООН фіксує рекордне число жертв війни серед цивільних в Україні** [Електронний ресурс] / Людмила Троценко // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 10 лип. — Електрон. дані. *Як повідомила на засіданні Ради Безпеки ООН заступник генерального секретаря з питань політики та миру Розмарі ДіКарло, червень 2026 р. став найбільш смертоносним місяцем для мирних жителів України від початку масштабного вторгнення РФ: загинуло щонайменше 265 цивільних та 1816 отримали поранення. Вона зазначила, що травень 2026 р вже був гранично кривавим, а тривожна тенденція ударів по міських центрах продовжується і в липні, та закликала до негайного припинення вогню. Вказано, що з початку повномасштабного вторгнення, тільки за підтвердженими даними ООН, в Україні загинули щонайменше 16 402 цивільних, серед них 802 дитини; поранення отримали 48 428 осіб, у*

тому числі 2948 дітей. Постійна представниця Латвії при ООН Саніта Павлюта-Десланді акцентувала, що за перші сім днів липня російські атаки призвели до смерті 93 українських цивільних, а понад 500 людей було поранено. Дипломатка озвучила явну різницю у діях сторін і наголосила на необхідності термінової допомоги у вигляді додаткових систем протиповітряної оборони (ППО) для захисту мирних жителів України. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4893142-oon-fiksuie-rekordne-chyslo-zhertv-viiny-sered-tsyvilnykh-v-ukraini>

40. **У війні Росії проти України не буде переможця – Залужний** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2026. – 8 лип. – Електрон. дані. Згідно із заявою посла України у Великій Британії Валерія Залужного, війна перейшла у фазу виснаження, а РФ не досягла своїх заявлених політичних цілей, хоча завершення бойових дій найближчим часом не очікується. На його думку, оцінювати результати війни можна лише після її завершення. Колишній Головнокомандувач ЗСУ наголосив, що Росія не погодиться припинити бойові дії, а Україна, попри зрив головних планів Кремля, змушена й надалі протистояти агресору в умовах тривалої війни. Він вважає, що Україна завдає значних втрат російській економіці, але водночас залежить від фінансової та технологічної допомоги партнерів. Україна стикається з накопиченням внутрішніх проблем, а РФ робить ставку на її виснаження, використовуючи власні ресурси та перевагу у виробництві окремих видів озброєння, зокрема балістичних ракет. Оцінюючи міжнародну підтримку України, В. Залужний зазначив, що вона поступово слабшає через зміну позиції США та розбіжності серед держав Європейського Союзу (ЄС). "Це війна на виснаження. У ній не буде переможців, лише переможені. До цього списку поки входять Росія та Україна, які попри прагнення видати бажане за дійсне, більше втратили, ніж здобули. Цей список буде розширюватися", - сказав посол. Текст: https://gazeta.ua/articles/politics/_u-vijni-rosiyi-proti-ukrayini-ne-bude-peremozhcya-zaluzhniy/1254161

41. **Хаджирадєва В. Анкарський прорив із ліцензією на Patriot та коштами від союзників** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 9 лип. — Електрон. дані. Зазначено, що за результатами саміту НАТО в Анкарі (Туреччина) союзники підтвердили довгострокову військову підтримку України, наголосили на збільшенні оборонного виробництва та продовженні допомоги у протидії російській агресії. Крім того, Президент США Дональд Трамп пообіцяв дати ліцензію на право виробництва в Україні ракет-перехоплювачів для систем «Patriot». Деталі майбутньої співпраці та роль американських виробників мають бути визначені окремо. Зауважено, що Саміт підсвітив очевидний парадокс: Альянс зацікавлений у військовому потенціалі України, яка захищає європейський фланг і діє як провайдер безпеки, проте відкладає політичне членство через страхи союзників. У відповідь на запит Президента України Володимира Зеленського, чи вони дійсно вважають, що було б правильно залишити поза НАТО країну з народом, який має такий рівень обороноздатності, Генеральний секретар Марк Рютте оминув тему інтеграції, акцентувавши на промисловій кооперації. Наголошено, що результати саміту в Анкарі фактично перекреслили надії Кремля на зменшення західної підтримки України. У цьому контексті вказано на прогнозовано напружену офіційну реакцію Москви, яка попередила, що може застосувати ядерну зброю, якщо щось загрожуватиме самому існуванню РФ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4892840-ankarskyi-proryv-iz-litsenziieui-na-Patriot-ta-koshtamy-vid-souiznykiv>

42. **Хаджирадєва В. Рейтинг Путіна стрімко падає. Чи варто чекати бунту росіян** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 7 лип. — Електрон. дані. Зазначено, що західний економічний тиск та успішні удари України по військових об'єктах і нафтопереробній галузі РФ дедалі сильніше позначаються на настроях у російському суспільстві. Окрім падіння рейтингу диктатора В. Путіна, зростає загальна незадоволеність ситуацією в країні, про що

свідчать результати опитування. Вказано, що через «незручні» цифри політичний блок Кремля надав вказівки державним ЗМІ маніпулювати цифрами - використовувати опитування з кращими цифрами або взагалі не публікувати дані з негативною тенденцією. Окреслено економічні труднощі, з якими стикаються російські регіони та безпосередньо їх населення. За оцінками українських істориків і політичних аналітиків попри те, що у РФ наростає внутрішня напруга, можливість масового повстання залишається низькою. Більшість експертів сходяться на думці, що основний ризик для режиму Путіна полягає не в масових протестах, а у можливих процесах всередині політичної та силової еліти, які можуть посилитися на тлі війни та економічних труднощів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4892254-reitynh-putina-strimko-padaie-chy-varto-chekaty-buntu-rosiian>

43. **Хмілевська В. Голова найбільшого держбанку Росії закликав Путіна припинити війну: "Економіка просто не може вижити"** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2026. – 2 лип. — Електрон. дані. Досліджено вплив повномасштабної війни проти України на економічний стан РФ і проаналізовано оцінки представників російського фінансового сектора щодо поточних економічних ризиків. Розглянуто позицію голови «Сбербанку» щодо негативних наслідків тривалого збереження високих відсоткових ставок, скорочення інвестиційної активності та погіршення загальних економічних показників. Висвітлено вплив воєнних витрат, дефіциту ресурсів, зниження рівня доходів населення та погіршення безпекової ситуації на функціонування російської економіки. Проаналізовано взаємозв'язок між монетарною політикою держави, інвестиційним кліматом і перспективами економічного розвитку країни в умовах затяжного збройного конфлікту. Зроблено висновок, що війна створює дедалі більший економічний тиск на Росію, а подальше накопичення структурних проблем може негативно позначитися на її довгостроковій фінансовій та соціально-економічній стабільності. Текст:

<https://zn.ua/ukr/POLITICS/holova-najbilshoho-banku-rosiji-zaklikav-putina-pripiniti-vijnu-ekonomika-prosto-ne-mozhe-vizhiti.html>

44. **Хмілевська В. Повітряні сили б'ють на сполох: 25 балістичних ракет РФ влучили по цілях** [Електронний ресурс] / Вікторія Хмілевська // Дзеркало тижня. – 2026. – 2 лип. — Електрон. дані. *Йдеться про сучасний стан протиракетної оборони (ПРО) України в умовах масованих російських повітряних атак і проаналізовано ефективність засобів протидії різним типам ракетного озброєння. Висвітлено результати відбиття комбінованого удару, під час якого українські сили протиповітряної оборони (ППО) продемонстрували високу результативність у знищенні крилатих ракет, зокрема типів «Калібр» і «Х-101». Особливу увагу приділено проблемі захисту від балістичних ракет, які залишаються одним із найбільших викликів для системи національної безпеки. Розглянуто роль зенітно-ракетних комплексів «Patriot» як основного засобу протибалістичної оборони та наголошено на критичній потребі України у додаткових системах і боєприпасах до них. Проаналізовано особливості різних типів балістичних загроз, зокрема ракет «Іскандер-М», модернізованих ракет «С-300» та гіперзвукових ракет «Циркон». Зроблено висновок, що подальше зміцнення протиракетного щита є одним із ключових напрямів підвищення обороноздатності України та захисту цивільного населення від ракетного терору.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/povitrjani-sili-bjut-na-spolokh-25-rosijskikh-balistichnikh-raketi-vluchili-po-tsili.html>

45. **Шевчук А. Генштаб оновив дані про події на фронті** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 1 лип. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1589-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1588-му, добу зафіксовано 256 бойових зіткнень. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 31 атаку армії РФ, на Слов'янському – 27, на Гуляйпільському та Костянтинівському – по 23.*

Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили п'ять районів зосередження живої сили, п'ять артилерійських засобів, один склад, шість пунктів управління БпЛА та ще один важливий об'єкт противника. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4890632-henshtab-onovyv-dani-pro-podii-na-fronti>

46. **Шевчук А. У Генштабі назвали найгарячіші напрямки фронту** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2026. – 3 лип. — Електрон. дані. *Наведено інформацію Генерального штабу Збройних сил України (ЗСУ) щодо ситуації на всіх напрямках фронту станом на ранок 1591-ої доби широкомасштабної збройної агресії РФ проти України. Зазначено, що за минулу, 1590-му, добу зафіксовано 273 бойових зіткнення. На Покровському напрямку українські захисники зупинили 39 атак армії РФ, на Гуляйпільському – 32, на Південно-Слобожанському – 22. Авіація, ракетні війська й артилерія Сил оборони уразили чотири райони зосередження живої сили противника, одну радіолокаційну станцію, одну артилерійську систему, один пункт управління безпілотних літальних апаратів та один склад матеріально-технічного забезпечення. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4891272-u-henshtabi-nazvaly-naihariachishi-napriamky-frontu>*

47. **Щербань К. Росія відкрила новий фронт: під ударами АЗС, склади та бензовози — що буде з паливом і логістикою в Україні** [Електронний ресурс] / Катерина Щербань // Focus.ua : [вебсайт]. – 2026. – 8 лип. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що РФ продовжує завдавати ударів по логістичній інфраструктурі України, атакуючи склади, сортувальні центри та термінали великих компаній. Водночас дедалі гостріше постає питання, як бізнесу вдається підтримувати безперебійну роботу мережі та чи відчувають наслідки таких атак звичайні українці. Розглянуто, як бізнес працює в умовах регулярних атак та якої допомоги держави потребує, які компанії вже постраждали від атак РФ, чому великі запаси нафти і нафтопродуктів можуть стати новою проблемою. Текст:*

Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань

48. **Актуальні питання судової експертизи і криміналістики** : зб. матеріалів Міжнар. наук.-практ. конф., присвяч. 150-річчю від дня народж. відомого вченого-криміналіста, д-ра наук, проф. Рудольфа Арчибальда Рейсса, (Харків, 23 трав. 2025 р.) : тези доп. / М-во юстиції України, Нац. наук. центр "Ін-т суд. експертиз ім. М. С. Бокаріуса" ; [редкол. : С. Тюленєв (голова) та ін.]. — Харків : ННЦ „ІСЕ ім. М. С. Бокаріуса“, 2025. — 533 с. : іл., табл. — Текст укр., англ. **Шифр зберігання в Бібліотеці: B85033**
Зі змісту: Правові аспекти судової інженерно-екологічної експертизи воєнних злочинів проти довкілля / І. Крайнов, В. Сабадаш, К. Чернігівський. — С. 250-254; Вплив військових дій на ґрунти України / М. Скороходов, В. Топчий, О. Смирнов. — С. 397-400.

49. **Кузьменко Г. О. Стратегічні орієнтири модернізації освітньої політики України в інтересах національної безпеки: організаційно-правовий підхід** [Електронний ресурс] / Г. О. Кузьменко // Публіч. упр. і адміністрування в Україні. — 2026. — Вип. 52. — С. 99-105. *Зазначено, що в умовах тривалої збройної агресії, гібридних загроз, руйнування освітньої інфраструктури та посилення інформаційних і кіберризиків освітня політика України перестає бути лише галузевою політикою і набуває ознак складової політики національної безпеки. Особливої ваги набуває її організаційно-правова модернізація, здатна забезпечити безперервність навчання, безпечне освітнє середовище та стійкість громад. Обґрунтовано стратегічні орієнтири модернізації освітньої політики України в інтересах національної безпеки та визначення організаційно-правових механізмів їх реалізації в системі публічної служби. Подано конкретні наукові положення і практичні пропозиції: нормативно закріпити безпекову компетентність публічного*

службовця у сфері освіти; запровадити інтегрований цикл освітньо-безпекового управління на центральному, регіональному і місцевому рівнях; сформувати систему моніторингу освітньо-безпекової стійкості, тощо.

Текст : <https://pag-journal.iei.od.ua/archives/2026/52-2026/17.pdf>

50. Логвінова О. В. Екологічне право України в контексті протидії екоциду: проблеми правового регулювання та перспективи розвитку [Електронний ресурс] / Ольга Василівна Логвінова // Право.UA : наук.-практ. журн.– 2026. – № 2, ч.1. – С. 110-119. *Розглянуто екологічне право України в контексті протидії екоциду, проблем правового регулювання та перспектив розвитку відповідних національних і міжнародно-правових механізмів. Проаналізовано нормативно-правові засади протидії екоциду в Україні та визначено основні напрями вдосконалення правового регулювання у цій сфері. Акцентовано на масштабних екологічних наслідках збройної агресії РФ проти України, які спричинили значне погіршення стану довкілля. Висвітлено конституційні та законодавчі засади екологічного права України, положення кримінального законодавства щодо відповідальності за злочини проти довкілля, а також особливості правового регулювання екоциду, передбаченого ст. 441 Кримінального кодексу України (КК України). Зроблено висновок про необхідність конкретизації положень ст. 441 КК України, гармонізації національного законодавства з міжнародними стандартами та посилення міжнародного співробітництва у сфері протидії екоциду.* Текст: https://pravo.unesco-socio.in.ua/wp-content/uploads/archive/Pravo-ua-2026-2-1/Pravo_ua_2026_2_1_110.pdf

51. Присяжнюк А. Г. Особливості проведення судових експертиз воєнних злочинів [Електронний ресурс] / А. Г. Присяжнюк // Право і сусп.-во. – 2026. – № 2, т. 2. – С. 294-303. *Окреслено специфіку роботи експертів в умовах збройного конфлікту, зокрема обмежений доступ до місць подій, ризику для життя і здоров'я фахівців, а також труднощі, пов'язані зі збиранням, збереженням і дослідженням доказів. Окрему увагу приділено проблемам фіксації наслідків руйнувань, ідентифікації загиблих, дослідженню*

слідів застосування зброї та вибухових пристроїв. Визначено роль різних видів судових експертиз у встановленні обставин вчинення воєнних злочинів. Вказано на проблему координації між національними правоохоронними органами, експертними установами та міжнародними організаціями, що беруть участь у документуванні воєнних злочинів, як ключової умови забезпечення належної якості доказів та їх подальшого використання у кримінальному провадженні. Акцентовано на необхідності уніфікації підходів, гармонізації методик та впровадження міжнародних стандартів у національну практику й обґрунтовано, що розвиток експертної галузі у цьому напрямі має не лише практичне, але й стратегічне значення, оскільки сприяє формуванню належної доказової бази для притягнення винних до відповідальності та забезпечення принципу невідворотності покарання за воєнні злочини.

Текст:

https://www.pravoisuspilstvo.org.ua/archive/2026/2_2026/part_2/41.pdf

52. **Юзікова Н. С. Протидія кіберзлочинам із використанням штучного інтелекту в сфері туризму: національний та міжнародно-правовий виміри** [Електронний ресурс] / Н. С. Юзікова, С. І. Хом'яченко, М. Є. Дроздов // Юрид. наук. електрон. журн. – 2026. – № 4. – С. 193–197. – Електрон. дані. Розглянуто міжнародно-правовий фундамент, зокрема положення Будапештської конвенції, та їх адаптацію до викликів цифрової епохи. Доведено, що з огляду на екстериторіальну природу ШІ-загроз, суто національні чи регіональні стандарти є недостатніми. У цьому контексті відзначено фундаментальну роль Декларації Блетчлі (2023) як глобальної платформи для постійного обміну розвідувальними даними та колективного реагування правоохоронних органів на транскордонні кіберзлочини. Обґрунтовано доцільність криміналізації діянь, пов'язаних із розробкою та використанням ШІ-інструментів, для вчинення кримінальних правопорушень у сфері туризму, враховуючи специфіку транскордонної суб'єктності правопорушників. Зроблено висновок, що ефективна протидія ШІ-кіберзлочинам і безпечна інтеграція цих технологій у систему

національного кіберзахисту вимагають комплексної синергії: від міжнародного співробітництва і жорсткого кримінального переслідування до збереження інституційного контролю. Збалансований підхід дозволить перетворити ІІІ із потенційної вразливості на фундаментальний інструмент довгострокової кіберстійкості держави. Текст: https://lsej.org.ua/4_2026/43.pdf

11.07.2026

Укладач: Гаращенко М. В.

Відповідальний за випуск: Зайченко Н. Я.